

## Overview by Theme Area: Voluntary Sector Survey Data

### ***The Nonprofit and Voluntary Sector's Economic Contribution:***

- In 1999, the sector accounted for 6.8% of Canada's gross domestic product (GDP), and if the value of volunteer work is factored in, the percentage increases to 8.5%. (SA)
- The Canadian nonprofit and voluntary sector is the second largest in the world when expressed as a share of the economically active population. Canada's voluntary sector relies more on the efforts of paid employees, and two thirds of nonprofit and voluntary sector workers are in paid positions. (JH)
- The sector is a major employer, with a workforce of over 2 million full-time equivalents. This is almost 2.5 times the size of the Canadian construction industry.(JH)
- Hospitals, universities and colleges account for 54% of the sector's contribution to the GDP, and a large proportion of sector employment and revenues. (JH)

### ***Canadian Donors and Volunteers:***

- In 2000, 27% of the Canadian population 15 years or older volunteered during the year. (GVP)
- Charitable and non-profit organizations in Canada rely on a core group of people to provide the bulk of contributions. The top one-quarter of donors accounted for 82% of total donations, and the top one-quarter of volunteers accounted for 73% of total volunteer hours. (GVP)
- The top motivations for volunteering include a belief in the cause supported by the organization, and the opportunity to put skills and experience to use. Youth are more likely to see volunteering as a chance to improve employment opportunities. (GVP)
- The top reasons given for not volunteering were a lack of extra time and an unwillingness to make a year-round commitment. (GVP)
- In 2003, just over one-half of voluntary organizations reported having problems recruiting the types of volunteers needed, and planning for the future. (SVO)

### ***Profile of the Voluntary Health Sector:***

- Excluding hospitals, there are over 5,000 voluntary health organizations in Canada, and the majority (79%) are registered charities. (SVO)
- Most of these organizations serve their neighbourhood, city or town (46.4%) or region (28.8%).(SVO)

- In 2000, health organizations, including hospitals and nursing homes, received the highest number of individual donations (41%), but received only 20% of the total amount of donations. (GVP)
- Cultural and recreational organizations account for the largest percentage of volunteer hours (26%), while health organizations account for 9 % of volunteer hours. (GVP)

***Find out more: Survey Descriptions and Links***

- GVP: The National Survey of Giving, Volunteering and Participating is a household survey of charitable giving, volunteering and participatory behaviour. It outlines the characteristics of donors and volunteers, the frequency and type of their participation, and provides details on motivations and barriers to giving and volunteering. <http://www.statcan.ca:8096/bsolc/english/bsolc?catno=71-542-X&CHROPG=1>
  - ▶ Note that the data sets from 1997 and 2000 are currently available to Health Canada and PHAC users in the DAIS system.
- SA: The Satellite Account of Nonprofit Institutions and Volunteering provides data on the sector's contribution to national gross domestic product. Available at <http://www.statcan.ca/cgi-bin/downpub/listpub.cgi?catno=13-015-XIE2004000>
- SVO: The National Survey of Nonprofit and Voluntary Organizations, conducted in 2003, provides organizational profiles and information on the sector's financial and human resources. <http://www.statcan.ca:8096/bsolc/english/bsolc?catno=61-533-SWE>
- JH: The John Hopkins survey discusses the characteristics and contribution of Canadian nonprofits in the international perspective. Its 2005 report, *Canadian Nonprofit and Voluntary Sector in Comparative Perspective* examined the sector in Canada and 36 other countries. Available at [http://www.nonprofitscan.ca/pdf/jhu\\_report\\_en.pdf](http://www.nonprofitscan.ca/pdf/jhu_report_en.pdf)

Prepared by the Office of the Voluntary Sector,  
Public Health Agency of Canada, July 2005

## **Aperçu par thème :** *Données d'enquête sur le secteur bénévole*

### ***Contribution économique du secteur sans but lucratif et bénévole***

- En 1999, ce secteur comptait pour 6,8 % du produit intérieur brut du Canada (PIB), et si on tient compte de la valeur du travail bénévole, ce pourcentage s'élève à 8,5 %. (SA)
- Le secteur sans but lucratif et bénévole du Canada est le deuxième au monde par ordre d'importance, quand celle-ci est exprimée en fonction de la part de la population active qu'il emploie. Le secteur bénévole du Canada repose plus sur le travail salarié, et les deux tiers des travailleurs du secteur sans but lucratif et bénévole occupent un poste rémunéré. (JH)
- Ce secteur est un gros employeur, et possède un effectif de plus de 2 millions d'équivalents temps plein. C'est presque 2,5 fois la taille de l'industrie canadienne de la construction.(JH)
- Les hôpitaux, les universités et les collèges comptent pour 54 % des contributions du secteur au PIB, et ils représentent une grosse proportion de l'emploi et des revenus du secteur. (JH)

### ***Donateurs et bénévoles canadiens***

- En 2000, 27 % de la population canadienne de 15 ans ou plus a fait du bénévolat durant l'année. (GVP)
- Au Canada, les œuvres de charité et organismes sans but lucratif comptent sur un groupe restreint de personnes pour fournir la majorité des contributions. Les donateurs du premier quartile comptaient pour 82 % du total des dons, et les bénévoles du premier quartile comptaient pour 73 % des heures totales de bénévolat. (GVP)
- Les bénévoles affirment qu'ils tirent leurs principales motivations du fait qu'ils croient en la cause que soutient l'organisation, et qu'ils ont l'occasion de mettre leurs compétences et leur expérience à contribution. Les jeunes ont plus tendance à voir le bénévolat comme une chance d'améliorer leurs possibilités d'emploi. (GVP)
- Les principales raisons invoquées pour ne pas faire de bénévolat sont un manque de temps libre et l'hésitation à s'engager pendant toute une année. (GVP)
- En 2003, un peu plus de la moitié des organismes bénévoles ont signalé avoir des problèmes à recruter le type de bénévoles recherchés, et à faire des plans pour l'avenir. (SVO)

### *Profil du secteur bénévole de la santé*

- À l'exception des hôpitaux, il existe plus de 5 000 organismes bénévoles de la santé au Canada, et la majorité (79 %) sont des œuvres de charité enregistrées. (SVO)
- La plupart des organismes servent leur voisinage, leur ville (46,4 %) ou leur région (28,8 %). (SVO)
- En 2000, les organismes de la santé, y compris les hôpitaux et les maisons de soins infirmiers, ont reçu le nombre le plus élevé de dons individuels (41 %), mais n'ont reçu que 20 % du nombre total de dons. (GVP)
- Les organismes culturels et de loisir comptent le pourcentage le plus élevé d'heures de bénévolat (26 %), alors que les organismes de santé comptent pour 9 % d'heures de bénévolat. (GVP)

### *Pour en apprendre davantage : Descriptions d'enquêtes et liens*

- L'Enquête nationale sur le don, le bénévolat et la participation est une enquête-ménage sur le comportement des Canadiens au sujet des dons, des activités bénévoles et de la participation. Elle décrit les caractéristiques des donateurs et des bénévoles, la fréquence de leurs dons et de leurs activités de bénévolat et le type de participation, et fournit des détails sur les motivations et les obstacles liés aux dons et au bénévolat. <http://www.statcan.ca:8096/bsolc/francais/bsolc?catno=71-542-X&CHROPG=1>
  - ▶ Veuillez noter que les utilisateurs de Santé Canada et de l'ASPC ont présentement accès aux données établies de 1997 à 2000 dans le système DAIS.
- Le Compte satellite des institutions sans but lucratif et du bénévolat fournit des données sur les contributions du secteur au PIB national. <http://www.statcan.ca:8096/bsolc/francais/bsolc?catno=71-542-X&CHROPG=1>
- L'Enquête nationale auprès des organismes à but non lucratif et bénévoles, réalisée en 2003, fournit des profils organisationnels et de l'information sur les ressources financières et humaines du secteur. <http://www.statcan.ca:8096/bsolc/francais/bsolc?catno=61-533-SWF>
- L'enquête John Hopkins traite des caractéristiques et des contributions du secteur sans but lucratif du Canada dans une perspective internationale. Son rapport de 2005, Analyse comparative du secteur sans but lucratif et bénévole du Canada examine le secteur au Canada et dans 36 autres pays. [http://www.nonprofitscan.ca/fr/pdf/jhu\\_report\\_fr.pdf](http://www.nonprofitscan.ca/fr/pdf/jhu_report_fr.pdf)

Préparé par le Bureau du secteur bénévole (BSB),  
Agence de santé publique du Canada, juillet 2005